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 المستخلص
لوفيات الحوادث المرورية في العراق والكشف عن اسباب تهدف هذه الدراسة الى معرفة التحليل الجغرافي 

 وقوعها واقتراح حلول شاملة لمشكلة رفع مستوى السلامة المرورية في العراق.
وزارة التخطيط من ( التي تم الحصول عليها )الوفياتويتضمن البحث تحليل البيانات الخاصة بالحوادث المرورية 

( حادث مروري في العراق، 10753والتي اشارت الى وقوع ) 2019نة مديرية احصاءات النقل والاتصالات لس
% من مجموع الحوادث المرورية تلتها 52.7( حادث نسبة 5666اذ سجلت حوادث الاصطدام اعلى نسبة )

%(.9.3( حادث ما نسبته )999%( مع حوادث الانقلاب )35( حادث ما نسبته )3770حوادث الدهس )  
 جغرافي, وفيات, حوادث المرور الكلمات المفتاحية: تحليل

Abstract 
This study aims to know the geographical analysis of the death cases caused by 

traffic accidents in Iraq, to reveal the causes of their occurrence, and to propose a 

comprehensive strategy to raise the level of traffic safety in Iraq. 

The research includes an analysis of the data of the Ministry of Planning, 

Directorate of Transportation and Communications Statistics for the year 2019, 

which indicates the occurrence of (10753) traffic accidents in Iraq, and collision 

accidents recorded the highest percentage (5666) accidents, 52.7% of the total 

traffic accidents, followed by run-over accidents (3770) accidents with a percentage 

of ( 35%) with overturning accidents (999), accident rate (9.3%). 

Keywords: Geographical analysis, deaths and traffic accidents. 
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 النسبة المئوية عدد الحوادث المميتة المحافظة ت

 4.6 46 نينوى  -1

 4.4 46 صلاح الدين  -2

 4.6 17 كركوك  -3

 4.6 707 ديالى  -4

 9.2 44 الانبار  -5

 76 946 بغداد  -6

 70.4 721 بابل  -7

 4.0 24 كربلاء  -8

 1.6 764 النجف  -9

 4.4 22 القادسية  -10

 9.6 64 المثنى  -11

 6.7 747 ذي قار  -12

 2.2 766 واسط  -13

 6.7 11 ميسان  -14

 79.2 946 البصرة  -15

  7669 المجموع 
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ومشكلاته وتحقيق حوادثه ، القاهرة ، كلية الشرطة ، جمهورية مصطفى البيني ، المرور  7))

 90، ص  7264مصر العربية، 
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